

GROUPE DU PORTE-PAROLE
SPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Brussels, December 1969

Freedom of establishment for self-employed activities:

The Commission has recently submitted to the Council its own proposal for a directive on freedom of establishment for self-employed activities.

The general programmes for the removal of restrictions on freedom of establishment and freedom to supply services, adopted by the Council of Ministers of the European Communities in December 1961 (and published in the official gazette of the European Communities No. 2, 15 January 1962) required the removal of restrictions in stages between 1962 and 1970.

Priority was to be given to the removal of restrictions in sectors where freedom of establishment would be of greatest assistance to the expansion of production and trade.

The Commission has in the main adhered to the timetable set by the general programmes.

From 1962 to 1969, 78 proposals for directives have been submitted to the Council of Ministers, and 34 of these have so far been adopted.

Each of these directives concerns one or more well-defined sectors.

Since the period allowed by the Treaty and the general programmes of 1961 is now drawing to a close, the time has come for the Commission to submit to the Council a proposal for a comprehensive directive on the removal of the restrictions still being applied in almost all the sectors for which proposals have not so far been made, wherever these restrictions can be removed without prior co-ordination of the laws and regulations of the Community member States.

The main sectors concerned by this proposal directive are :

- (a) the tobacco industry and trade
- (b) inland water fishing
- (c) laundries and laundry services, cleaning and dyeing
- (d) hairdressing saloons and beauty parlours
- (e) photographic studies
- (f) shipbuilding
- (g) aircraft and space engineering
- (h) manufacture of railway equipment
- (i) certain auxiliary activities in transport.

The importance of the proposed directive is that the last remaining restrictions affecting commerce and small-scale businesses will be removed, and also that the directive concerns several important industries.

GROUPE DU PORTE-PAROLE
IPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, décembre 1969

Liberté d'établissement pour des activités indépendantes

La Commission vient de transmettre au Conseil sa 78ème proposition de directive concernant la liberté d'établissement pour des activités indépendantes.

Les programmes généraux pour la suppression des restrictions à la liberté d'établissement et à la libre prestation des services, arrêtés par le Conseil de Ministres des Communautés Européennes en Décembre 1961 (et publiés au J.O. des Communautés Européennes n° 2 du 15.1.1962) prévoient que la suppression des restrictions aura lieu par étapes au cours des années 1962-1970.

C'est ainsi que la suppression des restrictions devait par priorité intervenir dans les secteurs où la liberté d'établissement constitue une contribution particulièrement utile au développement de la production et des échanges.

Dans ces grandes lignes la Commission a respecté l'échéancier fixé par les programmes généraux.

Au cours des années 1962-1969 78 propositions de directives ont été transmises au Conseil de Ministres dont 34 ont été arrêtées jusqu'ici.

Chacune de ces directives concerne un ou plusieurs secteur(s) bien défini(s).

La période prévue par le Traité et par les Programmes généraux de 1961 touchant maintenant à sa fin, la Commission a été amenée à transmettre au Conseil une proposition pour une directive globale qui a pour but de supprimer les restrictions encore existantes dans presque tous les secteurs pour lesquels des propositions n'avaient pas encore été faites jusqu'ici pour autant que cette suppression puisse actuellement intervenir sans coordination préalable des dispositions législatives, réglementaires et administratives des Etats membres de la Communauté.

Les principaux secteurs concernés par cette proposition de directive sont les suivants :

- industrie et commerce de tabac
- pêche dans les eaux intérieures
- blanchisseries, teintureries
- salons de coiffure et instituts de beauté
- studios photographiques
- construction navale
- construction d'avions et de matériel spatial
- construction de matériel ferroviaire
- certaines activités auxiliaires dans le domaine des transports.

L'importance de la proposition de directive résulte du fait que les dernières restrictions encore existantes dans les secteurs du commerce et des activités artisanales seront ainsi supprimés ainsi que du fait qu'elle concerne plusieurs secteurs industriels importants.